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pátek  12. května  2023

Kozy z Křečovic

Milý čtenáři!

Je tomu právě 55 let (a tři dny), kdy jsem coby ještě nechodící robě přibyl na 
Hrabalku. To je místečko v Českém ráji, kde moji rodiče koupili od pana 
Trakala roubenku.
Český ráj nevybrali náhodou, pochází odsud tátova rodina (a mámina rodina je 
z poloviny od Lázní Bělohrad, což je nadohled).
Tady jsem v létě učinil první krůčky.
21. srpna 1968 v Turnově jsme složili peníze – a když jsme se vrátili na chaloup-
ku, měi jsme na louce pod ní ruské tanky. Ale to je jiná kapitola...



S Českým rájuem jsou
spojeny mé nejmilejší
vzpomínky, protkané
sluncem a vůní květin,
chutěmi ovoce a klukovskými
dobrodružstvími.
Od té doby řeším, co je to
rodný kraj, kterým je mi
Praha 6, a co je to otčina –
viz výše.
Od té doby když jsem 
v Praze, chtěl bych být na
chalupě.
A když jsem na chalupě,
chtěl bych být v Praze.
Jo, není to tu vždycky
jednoduché, tady se člověk
musí spoléhat sám na sebe, 
tady je zima, škodící zvířátka
a zloději, tady hlodá zub času
jaksi viditelněji… Tady
prožívám to Hrabalovské – 
nejraději jsem tam, kde právě
nejsem.
A citát z Hrabala – ten se k Hrabalce hodí, což!  J 

   turnov

 #  Správa železnic informuje o denních výlukách na železniční trati 070 Praha -
Turnov, které budou probíhat v úseku Loukov u Mnichova Hradiště - 
Turnov ve dnech 16. a 17. května 2023 vždy od 8:00 hod. do 16:00 hod.
Účelem výluk jsou stavební práce na silničním mostě.
Dopravce České dráhy, a. s. proto musí přistoupit k následujícím opatřením – 
osobní vlaky Os 9565, Os 9568, Os 9567, Os 9570, Os 9569, Os 9572 a spěšný 
vlak Sp 1574 jsou po dobu výluky nahrazeny náhradní autobusovou dopravou.  

 #  V úterý 2. května 2023 byla zahájena letošní sezóna v turnovské synagoze. 
Při této příležitosti proběhla vernisáž výstavy fotografií Mezi životem a smrtí - 
mezi světlem a tmou.
Výstava fotografií Miroslava Vavřína přinesla do synagogy nejen vizuální 
umění, ale také výrazné poselství. Jeho fotografie se zabývají tématem identity, 
paměti a historie, jsou autorovým vyrovnáním s osudem jeho rodiny během 
druhé světové války. Prostor synagogy, s jeho významem jako historického 
a náboženského místa, se tak stal důležitou kulturní platformou, která propojila



minulost s přítomností. Uvnitř synagogy se šířila atmosféra respektu, pokory 
a otevřenosti k různým uměleckým projevům.
Tímto způsobem se vernisáž stala nejen prostředkem k prozkoumávání 
uměleckých děl Miroslava Vavřína, ale také příležitostí k propojení různých 
forem umění a kultury. Synergický efekt mezi fotografií a hudbou přispěl 
k jedinečnému zážitku, který obohatil návštěvníky a posílil důležitou roli 
synagogy jako kulturního a historického centra v Turnově.
Výstava bude v synagoze ke zhlédnutí až do 30. července 2023.
Otevírací doba v květnu: denně mimo pondělí 9:00–17:00 hodin.

/ Andrea Berndtová, Turnovské památky a cestovní ruch

 #  Turnovské kulturní tipy:

pátek 12. května od 19.00, Malá (domácí) scéna, klub KUS
Bodlák 

sobota 13. května od 19.00, Malá (domácí) scéna, klub KUS
Laxigal, Pluto & Jim Čert

neděle 14. května od 17.00, kino Sféra
Královský balet: Popelka

úterý 16. května od 19 hodin, divadlo
Varieté Krhut 
Varieté Krhut je původní autorská show muzikanta, textaře a baviče Jiřího 
Krhuta, jehož domovskou scénou se stal Klub Heligonka, kde se svým 
repertoárem vystupoval v Kabaretu Bo.

středa 17. května od 19 hodin, divadlo
Pohovka: Michaela Kuklová 
& Hana Marie Körnerová
Setkání se známu herečkou a spisova-
telkou moderuje Dáša Landrová.

Prvním hostem na talk show Pohovka
bude v květnu spisovatelka Hana
Marie Körnerová. „Nejsem žádná
dáma v růžovém, co píše uslintané
cajdáky a doma natřásá dečky a pol-
štáře s volánky. Většinu života jsem
strávila v džínách a tričku,“ říká o so-
bě spisovatelka. Její nejznámější kni-
hou je bezesporu román Andělská tvář,
který byl roku 2002 také zfilmován.
Spisovatelka Hana Marie Körnerová
psala od dětství do šuplíku, její první román Pán hor vyšel až v roce 1993. 



Patnáct let pracovala ve zdravotnictví, kde načerpala inspiraci třeba pro román
Prosím vás, sestřičko, se kterým uspěla v jedné z prvních literárních soutěží 
Knižního klubu. Oblíbenou kulisou pro řadu jejích historicko-dobrodružných 
románů je pak Francie 18. a 19. století. Druhým hostem bude herečka, modelka 
a také dabérka Michaela Kuklová, která se řadí k nejkrásnějším českým 
princeznám. Hudební doprovod obstarají Pavel Půta a Andy Seidl.

sobota 20. května od 19.30, Střelnice
Dobrou chuť od Podkrkonošského symfonického orchestru

Podkrkonošský symfonický orchestr a komik Petr Vydra připravili na jaro 
2023 unikátní kulturní představení na pomezí koncertu symfonického orchestru
a stand-upu/divadelního představení s názvem „Dobrou chuť".
PSO během něj pod taktovkou dirigenta a skladatele Martina Hyblera zahraje 
nejrůznější skladby spojené s jídlem, pitím a gastronomií vůbec. V mnohdy 
překvapivých souvislostech zazní hudba klasických skladatelů, jako jsou G. 
Rossini, B. Smetana nebo V. Bellini. Znít bude ale i ryze současná hudba jako 
například Janem Kučerou zhudebněný recept na Pivní polévku od M. D. 
Rettigové, který přednese turnovská rodačka a sopranistka Kristýna Poláková, 
nebo Martinem Hyblerem instrumentovaná Mozartova skladba Chleba 
s máslem  a také filmová hudba, například z filmu Adéla ještě nevečeřela. Do 
poslední ingredience vyladěným slovem bude večerem provázet herec a stand-
up komik Petr Vydra.

neděle 21. května od 17 hodin, kino Sféra
Královská opera: Figarova svatba

Sluhové Figaro a Susanna jsou nadšení ze svého svatebního dne, má to ale 
háček. Jejich pán, hrabě Almaviva, má s nastávající nevěstou své úmysly, což 
roztáčí kolotoč neuvěřitelných událostí během jediného dne.
Mozartova komická opera vás svými zvraty překvapí i potěší na každém kroku.
Hudební ředitel Královské opery Antonio Pappano diriguje mezinárodní 
obsazení v nesmrtelné inscenaci Davida McVicara.

   turnovsko

SVIJANY –  Svijany uvádějí na trh nové Pivo přímo ze sklepa, je 
určeno pro náročné zákazníky

Receptura nového světlého spodně kvašeného ležáku s extraktem původní 
mladiny 12,2 % (hm), obsahem alkoholu 4,9 % (obj.) a hořkostí 30 IBU vychází 
ze zatím posledního svijanského piva Šlik. Do designových lahví se PIVO 
PŘÍMO ZE SKLEPA stáčí bez filtrace, stabilizace, pasterizace nebo 
jakýchkoliv jiných úprav přímo z ležáckého tanku v ležáckých sklepích 
svijanského pivovaru. 



PIVO PŘÍMO ZE SKLEPA bude od května za
doporučenou cenu 99,- Kč v prodeji jen tam, kde
budou vhodné podmínky k jeho prodeji, tedy
záruka uskladnění v chladu. Postupně by se mělo
rozšířit do prodejen nápojů a farmářských výrob-
ků, sítí cash&carry, velkoobchodů a řetězců.

Elegantní litrové embosované hnědé lahvi s kera-
mickým patentním uzávěrem nebudou vratné ve
smyslu legislativy řešící systém vratných obalů,
takže jejich prodej nebude obchodníky zavazovat
ke zpětnému výkupu. Pokud si je však zákazníci
nebudou chtít ponechat, bude pivovar kompletní
nepoškozené lahve zpětně vykupovat za stanove-
nou cenu buďto prostřednictvím vybraných ob-
chodníků a přes spolupracující distribuční spo-
lečnosti, nebo přímo v pivovaru a jeho distribuč-
ních místech, a znovu je plnit. Záloha bude stanovena na 20 až 30 Kč. 
(Luboš Spálovský – Genus)

   rovensko p. t.



   lomnice n/p

První jarní koncert jičínského souboru Fidle  s názvem Zelenej se, suchá lipko, 
jenž se koná pod uměleckým vedením Lenky Krausové, se uskuteční ve středu 
17. května od 19 hodin v muzeum. V programu zazní lidové písně z našeho 
kraje, ze sbírek K. J. Erbena, A. Kutinové, P. Krejčího aj. 



   semily

 #   Na území města Semily bylo v roce 2022 evidováno celkem 120 trestných 
činů. Z toho v 9 případech vyšlo najevo, že se nejednalo o trestný čin, nebo že se 
daný trestný čin nestal. 

Statistikám již tradičně dominuje počet krádeží, kdy tyto jsou vedeny ve 31 pří-
padech, kdy tohoto jednání se 12 krát dopustil neznámý pachatel (dále jen NP) 
a ve zbylých případech, tedy 19 krát, se jednání dopustil známý pachatel (dále 
jen ZP).  Dalším nejčastějším
trestním jednáním bylo na území
obce Semily podvodné jednání, kdy
evidujeme cekem 19 podvodů 
v trestní rovině, kdy v převážné
většině je dohledání konkrétního
pachatele dosti obtížné (13 x NP 
a 6 x ZP), jelikož uvedené protipráv-
ní jednání je často spojeno s ne-
oprávněným přístupem k počíta-
čovému systému a neoprávněným
zásahem do počítačového systému
nebo nosiče informací. Těchto proti-
právních jednání je v loňském roce
evidováno celkem 10. Jedná se o kri-
minalitu s vysokým počtem potencio-
nálních obětí a špatnou možností
identifikace pachatele, většinou pá-
chanou prostřed-nictvím zjednání
dálkového přístupu k PC a často ze zahraničí (tedy 10 x NP). 
V roce 2022 se v 12 případech dopustili pachatelé trestného činu výtržnictví 
(10 x ZP a 2 x NP), často po konzumaci alkoholu nebo omamných látek.
Dále je trestná činnost v obci Semily tvořena mařením výkonu úředního 
rozhodnutí a vykázání, kdy v souvislosti s tímto máme v roce 2022 evidováno 
celkem 11 případů. 
Další formou trestné činnosti zaznamenanou v obci Semily je kriminalita ve 
spojitosti s výrobou, distribucí a přechováváním omamných a psychotropních 
látek. V souvislosti s uvedeným jednáním je evidován jeden případ přechování 
uvedených látek a dva případy jejich distribuce (3 x ZP). 
Také evidujeme za uvedené období 3 případy zanedbání povinné výživy. 
(Ze zprávy Policie ČR) 

 #  Semilské kulturní tipy

16. květen od 17 hodin, knihovna, čítárna
RUKOPISY, MÁCHA, TYL
Spisovatelka a blogerka Karolína Zoe Meixnerová přiveze do Semil ukázat 
nejen svou knihu, ale především přednášku Rukopisy, Mácha, Tyl. Zodpoví při 



ní otázky, které vrtají hlavou nejednomu čtenáři. Kdo padělal Rukopisy? Byl 
Mácha romantický hrdina, nebo žárlivý tyran? A kolik dětí měl Tyl se svou 
švagrovou? Pojďte spolu s námi zbořit svůj pohled na nudné 19. století. 

18. květen, 17.00, Muzeum a Pojizerská galerie
KAREL KRAMÁŘ – PRVNÍ ČESKOSLOVENSKÝ
PREMIÉR
Přednáška přiblíží osobnost významného českého
politika JUDr. Karla Kramáře. Autorka knihy o
prvním československém premiérovi PhDr. Martina
Lustigová, Ph.D. představí jak politický a osobnostní
profil Karla Kramáře, tak politický proud, který
reprezentoval. Po přednášce bude pro zájemce navíc
připravena krátká komentovaná prohlídka výstavy 
Zapomenutí malíři Semilska: Stanislav Feikl a Václav
V. Novák - provádí Miroslav Šnaiberk. 
Rezervace míst na telefonním čísle 775 859 001 nebo na
emailu svikova@muzeumsemily.cz. 

   semilsko

VYSOKÉ n/J – 

   



Repro Větrník

   železnobrodsko

ŽELEZNÝ BROD – Výstava Z kozákovských strání, kterou až do 13. května 
uvádí Městská galerie Vl. Rady, je tvořena souborem fotografií Pavly Bičíkové 
a Miroslava Trávníčka, dvou fotografů a cestovatelů, kteří žijí na Kozákově. 



Výstava je doplněna minerály z Kozákova, které zapůjčil Jakub Mertlík 
a Martin Hoření. Jakub Mertlík ke své sbírce minerálů uvedl pár zajímavostí:

Kozákov soptil dvakrát. První období, kdy Kozákov soptil, bylo v prvohorách 
(období Perm – cca před 250 miliony let). Z tohoto období pocházejí melafyry. 
Křemen obsažený v hornině v kombinaci s horkou vodou dal vzniknout 
mnohým místním drahým kamenům. Kromě různých odrůd křemene (křišťál, 
ametyst, záhněda, achát, jaspis) je Kozákov v mineralogickém světě znám mine-
rály ze skupiny zeolitů (vodnaté křemičitany hliníku), jsou jimi např. heulandit, 
mordenit, stilbit, analcim, chabazit ad. Poslední sopečná činnost probíhala 
zhruba před 5 miliony let. Kozákov je tudíž považován za nejmladší sopku 
Českého ráje.  
Z tohoto období pocházejí čediče, ve kterých se dají nalézt olivíny. Ty se dají 
nalézt i v kvalitě kamenů brousitelných do šperků. Dané čediče tvoří samotný 
vrchol Kozákova a několik těles na východní straně hory. Díky lomům ve Smrčí 
a Proseči můžeme olivíny nalézt v širokém okolí i na cestách. 
Současné možnosti sběru minerálů – ve Votrubcově lomu pod Kozákovem 
proběhl poslední odstřel v roce 1968, od té doby byl prakticky vysbírán. Majitel 
pro „zvýšení atraktivity“ nechal do lomu navozit štěrk z okolních lomů. Vlastní-
te-li tedy minerály z Votrubcova lomu, nikdy nemůžete mít jistotu, že je oprav-
du kozákovský. Po smrti pana Votrubce (2021) se lom pro veřejnost uzavřel.
Kameny se dají sbírat na kozákovských polích po orbě. Ale protože se neprová-
dí hluboká orba, jsou nálezy kvalitnějších vzorků spíše raritou. Vytrvalý jedinec
však jistě vždy něco najde.
Vystavené vzorky minerálů pochází z větší části z doby těžby (tedy před rokem 
1968) nebo z okolních polí nalezené do konce 80. let 20 století.
(Jakub Mertlík, Železnobrodský zpravodaj)

Čedičový a melafirový lom na Kozákově, Pestrý týden, 1941



KRÁSNÁ, PĚNČÍN – Historická rádia různých značek a provedení budou 
k vidění od 13. května na Burku, dávné časy připomene hudba z šelakových 
desek.

Rozhlas lidstvo provází už přes sto let. Možná i vy posloucháte svou oblíbenou 
stanici ráno, přes den, i večer. Jak z říše snů už dneska zní, že poslouchání 
zahraničních stanic za totality bylo protizákonné a člověk mohl jít za takovéto 
počínání i do vězení, jen proto, že chtěl znát a vědět jak se věci po pravdě mají. 
Každý si dnes může naladit jakoukoliv stanici z celého světa, přes internet, aniž 
by potřeboval nějaký ten rozhlasový přijímač. Četnost stanic i kvalita vysílání 
se velmi zvýšila. Vedle veřejnoprávních stanic vysílá v naší zemi i nespočet 
soukromých, které začaly vznikat hned po revoluci. Možná máte v sobě 
schovanou vzpomínku z dětství, na nedělní pohádku, pořad Hajaja, Meteor 
apod, které mimochodem běží v rádiu dodnes. Vysílání v naši zemi letos 
v květnu oslaví právě kulaté jubileum 100 let. K tomuto výročí připravuje 
Vuclav Pozdílek ve spolupráci s Kittelovým muzeem výstavu starých rádií. 

Václav Pozdílek z Bratříkova je sběratel historických rádií a trochu radio-
amatér, původní profesí elektrikář. U kávy v Kittelově domě si povídáme o jeho 
začátcích. S sebou si přinesl notně osahaný sešit, svoji pamětní knihu, kterou 
začal psát v červnu 1983 u příležitosti své první výstavy. Uskutečnila se na 
Pěnčíně, tehdy v závodě ŽBS. Na této výstavě prý předvedl 50 rádií. Po té 
následovaly další v rámci celého okresu, v Jablonci, v Železném Brodě, v Ja-
blonci na Vrkoslavicích, v Huti apod. Ukazuje mi, jak o tom tehdy informovaly 
deníky i časopis Mladý svět.

Jak u vás sběratelství starých rádií začalo? Které bylo to první?
Bylo to v roce 1975 moje památka po babičce rádio EMPO – Kadet. Další se ke 
mně dostala například přes skláře. Díky své práci jsem objížděl různé 
provozovny a také drikety, ve kterých si skláři pouštěli rádia. Do dílen si brali 
vždy nějaké to starší. Někdy mi je dali, jindy jsem je vyměňoval za modernější 
tranzistory.

Jak početná je vaše sbírka?
Svého času jsem vlastnil kolem 250 radiopřijímačů. Kdysi se dalo naladit jen 
pár našich stanic: Praha 1, Praha 2, které vysílaly z vysílače Liblice. Postupně se
přidávaly další stanice a zlepšovalo se i pokrytí.

Máte za sebou řadu výstav, co na nich lidé obdivují, co se jim líbí?
Lidem se líbí samotný tvar historických rádií. Dříve byly vyráběné ze dřeva 
a třeba k nábytku, aby dobře zapadly do interiéru. Mladí lidé, kteří vidí jak 
například hraje gramofon na kliku se podivují, že to funguje i bez elektřiny.

Hudbu z vašich gramofonů mohli lidé slyšet už vloni v létě. Kde sháníte desky?
Je to tak, hrál jsem v létě u Burku a během výstavy budu zase hrát z šelakových
desek, které hrají na 78 otáček. Desky získávám na burze nebo výměnou. Na 
tyto desky se používají speciální kovové tvrdé jehly. Dřív se používaly i bambu-
sové třísky, které jsou tvrdé. V repertoáru mám lidové písně, dechovky i pocho-
dy. Zajímavé je, že gramofon nejde ztlumit, proto přivírám dvířka.



Jaký je Váš nejcennější přístroj?
Bude to ten nejstarší Telefunken 40 W z roku 1923, který je dosud funkční. Má 
tedy také 100 let, Rád bych ho pouštěl i na Burku při květnové výstavě.

Kromě sběratelství jste i dlouholetým
radioamatérem… 
Ano, vždy mě velmi bavilo vysílání a také
propojování se s vzdálenými stanicemi. Podařilo
se mi to v rozsahu dnešní Evropy. Mám také
například i starý vojenský telegraf, který se
používal za války. Zprávy se přenášely telegrafic-
kým zápsem, pomocí vyťukávání. Morseovu
abecedu, určitě ještě někdo pamatuje.

Jaká rádia návštěvníci v Kittelově domě uvidí?
Rád bych lidem ukázal vývoj rádií různých
značek a provedení.

A na závěr otázka: Jaká je dnes vaše oblíbená
stanice?
Rád poslouchám Prahu 2 – Dvojku a také Hradec
Králové. U nás na Bratříkové bohužel nejde příliš
dobře signál ČRo Liberec.

Výstava historických rádií k výročí 100. let
pravidelného vysílání Československého rozhlasu
se koná 13.–28. května 2023 v Kittelově domě na
Krásné.

/ L. Růžička Abrahamová, Zpravodaj obce Pěnčín



   vrchlabí 

   jičínsko

 #   Svoboda přicházela i z     nebes…  

Možná poslední letecké oběti dozvuků 
druhé světové války jsou pohřbeny v Jičíně
na Čeřovce v tzv.  Ruské mohyle, která
byla poprvé odhalena dne 7. 11. 1945.
Ve 12 hrobech tam leží celkem 36 přísluš-
níků Rudé armády - 8 důstojníků a 28 vo-
jínů, z nichž někteří padli v naší oblasti.
Počátkem října 1945 došlo v Krkonoších
k leteckému neštěstí, kterému padlo za
oběť 6 letců: gard. nadporučík Makarov,
gard. poručík Šiškov, gard. por. Vasilkov,
gard. podp. Litagen, st. seržant Popov 
a serž. Žilin. Jejich ostatky byly převezeny
do Jičína a v sobotu 13. 10. 1945 za účasti
vojska československého, ruského, sborů 
a spolků vezeny na místo, určené pro
postavení mohyly - pod Čeřovku. Mimo
české zástupce se s mrtvými rozloučil za
RA kapitán Akulov.  (Zdroj  Historická
topografie Jičína - Mencl, II.díl, str. 399)

Nadporučík Špot vlevo



Je třeba si připomínat všechny, kdo položili život za naši svobodu. Krev prolitá 
za naše osvobození na západní i východní frontě má stejnou a neměnnou barvu. 
Ať se jednalo o letouny ruské nebo spojenecké. Týká se i Vlasovců, zapojených 
do Pražského povstání a pohřbených v Praze. Stejně tak československého 
paradesantního výsadku  Iridium, kterému se shodou nepříznivých okolností 
nepodařilo přistát v Protektorátu. Vracel se pak 14. 3. 1943 do Anglie a právě 
nad Mnichovem byl tento letoun Handley Page Halifax se sedmičlennou brit-
skou posádkou bohužel sestřelen. Zahynuli tam nejen angličtí letci, ale i všichni 
českoslovenští parašutisté – npor. Miroslav Křičenský, rtm. Vladislav Soukup, 
radista des. Bohumír Kobylka – pod velením npor. Miroslava Špota z Jičína…

/ Jaroslav Veselý

JIČÍN – U Lodžie se zlepší podmínky pro parkování i přístupnost pro chodce 

Rada města schválila smlouvy, díky nimž dojde k úpravám lokality okolo 
Valdštejnské lodžie. Město Jičín smlouvy uzavře se Správou silnic Králové-
hradeckého kraje. V okolí lodžie bude vybudován nový přechod pro chodce 
včetně osvětlení, dále zde vznikne chodník a úprav se dočkají parkoviště 
u Libosadu a u vlakové zastávky. Bude zřízen nový sjezd z komunikace pro 
obslužnost Čestného dvora. 
Královéhradecký kraj je vlastníkem pozemku, na kterém se nachází silnice. 
První smlouva je o právu provést stavbu elektrické sítě pro vybudování veřej-
ného osvětlení u přechodu. Druhá smlouva je o výpůjčce pozemku pro vybudo-
vání výše zmíněných úprav. Třetí smlouva je o stavbě sjezdu ze silnice. 

Město Jičín věnuje dlouhodobě pozornost památkově chráněné Valdštejnské 
lodžii, ze které se v posledním desetiletí stalo vyhledávané kulturní centrum. 
V tomto celém období Jičín zajišťoval postupné rekonstrukce, díky kterým byla
památka obnovena a mohla se otevřít návštěvníkům. V současné době je 
dokončována rekonstrukce na Čestném dvoře, kdy v památkovém areálu 
vznikne nový víceúčelový sál.
(Jičín – moje město)

NOVÁ PAKA –  „O KAMENECH A LIDECH“
a také o Českém ráji
Napsal Pavel Barták

Rádi bychom Vám představili a přiblížili
publikaci, kterou loni vydalo Městské muzeum
Nová Paka a která srozumitelným jazykem
představuje široké čtenářské obci nejen vlastní
nerostné bohatství našeho regionu, ale i zajíma-
vé lokace, kde lze nalézat a vidět vzácné
minerály.
Autor pravidelně pracuje s dětským čtenářem,
a tudíž je tato knížka velice hezky napsaná 
s různými příběhy z jeho bohaté praxe v bru-



sírně v sedmihorském kempu nebo jeho průvodcovské činnosti v naší Klenotnici
drahých kamenů.
Citát autora: Český ráj je geologicky natolik zajímavé území, že i slovutná 
organizace UNESCO uznala za vhodné prohlásit jej spolu s částí Podkrkonoší 
za Globální geopark UNESCO. Český ráj se tak zařadil po bok velmi 
prestižních míst, jako jsou třeba Kutná Hora nebo Český Krumlov.
A nejen Český ráj, ale i region Novopacko a jeho lokality, kde se nalézají 
opravdové surové drahokamy, lze směle zařadit na významné místo nalezišť 
drahokamů a polodrahokamů.

Tento velice osobní počin se dostal do nominace soutěže Kniha roku Liberecké-
ho kraje 2023. Publikaci je možné zakoupit za 90 Kč v Klenotnici drahých 
kamenů v Nové Pace.   (Iveta Mečířová, Achát)

NOVÁ PAKA – Ději  ny udatného národa českého v Suchardově domě   
anbo (příběhy vyprávějí...“

Na počátku každého jazyka (jeho smyslu) je zpěv a vyprávění, tedy příběh. 
A naši předci se snažili právě díky mýtům – příběhům porozumět tomu, co je 
obklopuje, tedy světu. A je úplně jedno, jestli ten příběh uložili do vyprávění, 
dramat, eposů, hymnů nebo obrazů. Dříve se tento mýtický svět – svět příběhů 
nebral jako vybájený, ale byl pro naše předky živou – žitou skutečností. 
A každým takovým vyprávěním do něj naši předci vstupovali a přinášeli 
i novou zkušenost, nový pohled. A tak nesl v sobě každý příběh i určité 
poselství, díky kterému se lidé poučili, aby například určité chyby neopakovali.
Svět je vlastně utkán z příběhů a člověk, když se do nich umí zaposlouchat, tak 
poznání je pro něho setkáním s řádem světa. A člověk pak pochopí, jak to ve 
světě chodí... A pokud nepochopí, tak dle toho „jeho svět“ vypadá.
Vždyť příběh, a ještě k tomu třeba netradičně a zajímavě výtvarně zpracovaný, 
vždy vede k prožitku a oslovuje. A my se tak můžeme alespoň na chvíli stát jeho
součástí a propadnout se tak třeba staletími do jiné doby. A možná i tu dobu 
o to více pochopit. Jak lidé žili, co je trápilo a čím se veselili. 

Nepovažuji se za spisovatelku, ani za humoristu, ale ani za historika. Jsem 
všechno dohromady. Když studuji historické materiály pro knížku, rovnou si 
kreslím obrázky a vymýšlím vtipy. 
(Lucie Seifertová)

Pro výtvarnici Lucii Seifertovou se vyprávění – tedy příběh stává poučením, ale 
i zábavou. Když slova plynou, zaznamenává je obrazem hned na papír. Příběh 
ji prostě osloví, je pro ni živý...
A jak vlastně začal ten její příběh? 
Světlo světa Lucie Seifertová spatřila v Poděbradech v roce 1969. Její maminka 
byla sklářská výtvarnice a navrhla spoustu váz, sklenek, servisů, … Tatínek byl 
vědecký pracovník, ale strašně rád kreslil, hlavně vzipy. Lucie vždycky litovala, 
že se nestal malířem nebo ilustrátorem.
Když byla malá, tak jednou tatínkovi pomalovala jeho oblíbenou knihu malíře 



Albrechta Dürera. Ten se rozčílil a vyřkl nad ní ortel: „Ty budeš ilustrátorka!“ 
A tak se i stalo a Lucie absolovala Střední odbornou školu výtvarnou Václava 
Hollara a pak Akademii výtvarných umění v ateliéru monumentální malby 
Jiřího Sopka.
Na svá studia si přivydělávala jako grafička a ilustrátorka, ale i jako uklízečka 
ve Smetanově divadle. V roce 1999 jí vyšla její první autorská kniha „Tajemná 
Praha“. 

A v roce 2003 zakládá se svým 
manželem rodinné nakladatelství. 
Pro Českou mincovnou Lucie 
vytváří sedmidílnou edici „Histo-
rie mincí v českých zemích“.
A vše to zatím kromě jiných 
knižních titulů skončilo u obřího 
leporela „Dějiny udatného národa 
českého“. Vím, znáte spíš jeho 
filmovou podobu, stojedenácti-
dílný stejnojmenný animovaný 
seriál, který získal ceny Trilobit 
a Elsa za nejlepší animovaný 
projekt. Ale Lucie vlastně tímto 
leporelem vytvořila nejdelší knihu
světa. Tento historický komiks 
měří totiž 70 délkových metrů 
a sahá do výšky dvou metrů. 
A vtipnou formou každého 
provede příběhy udatného 

českého národa od pravěku až po současnost. A je desetkrát větší než 
stejnojmenná kniha.
Její leporelo bylo i v mnoha zemích světa a obdrželo několik ocenění. 
Nyní se objeví také v Městském muzeu v Nové Pace ve výstavní síni Suchardova
domu – do 25. června.
Budou tam i její další knížky, třeba Tajemný golem, Český ráj a jeho tajemství, 
Příběhy z tajemné Prahy, Tajemné hrady a zámky království českého. 
Hravou formou, když k nám zavítáte, tak budete moci projít příběhy našich 
dějin. Žákům a studentům to může pomoci například v dějepisu, v českém 
jazyce, v základech společenských věd, v prvouce, ale také ve výtvarné výchově, 
nám všem to ale znovu připomene, v jaké zemi to vlastně žijeme. Vždyť paměť 
místa, plná příběhů, je pro nás tak důležitá.
Lucie Seifertová se snaží podávat naše dějiny zábavně, legračně a záživně. 
I když jsou její knihy plné bublin a legrácek, přesto se z nich hodně dozvíš. 
A někdy i některé opomenuté maličkosti těchto příběhů, které jsou často pro 
zlidštění a dotvoření hlavních postav tak důležité. 
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Lucie se snaží své knihy 
dělat tak, aby ani 
náhodou nikoho 
nenapadlo, že se 
vzdělává. Přesto si díky 
komiksovému 
legračnímu barevnému 
zpracování našich 
příběhů člověku otevře 
paměť místa, krajiny, 
národa.

/ Ivo Chocholáč, Achát, 
foto: M. Banková,
kresba archiv autorky

   jablonecko

RYCHNOV u JABLONCE n/N – Rádi oslavujeme všelijaká výročí. A proč taky
ne, že? Člověk se má radovat, když je příležitost. A když není, má si nějakou 
najít. Byl jsem požádán, abych vyhledal v kronikách výročí, která se vztahují 
k tomuto roku. Tedy jsem hledal a zde je výsledek.

Je tomu už 180 let od památné události, která se udála během katastrálního 
vyměřování. V roce 1843 byly vyměřováním určeny hranice obce. Vyměřovací 
komise spolu s panem starostou Antonem Schöffelem celé dopoledne obcházela 
hranice obce a poté si dala oběd v Kellnerově hostinci, později zvaném „Zur 
Eisenbahn“ (U dráhy). Po obědě chtěli pánové z komise zaměřit a Rychnovu 
připsat také Grosswald, dnes zvaný Rádelský les. Starosta byl ale po dobrém 
obědě unavený a u hájovny na Dolní Dobré Vodě zapíchl hůl a vyřkl osudná 
slova: „Dál ani krok. Již máme dost …“ 
Na nejbližším zasedání výboru pak obecní starší Hofrichter, zvaný Katls Seffl, 
pronesl na adresu starosty památnou větu: „Ty jsi to největší tele ve vsi …“ 
A tak je Rychnov kvůli línému starostovi menší o pořádný kus lesa.
Ke stejnému datu se váže taky tvorba indikačních skic a originálních map 
stabilního katastru. Tehdy vznikly katastrální mapy, jak jsme je donedávna 
znali, v měřítku 1:2880, tedy jedno jitro v přírodě = 1 čtvereční palec na mapě.



O deset let později, v roce 1853, hledal hodkovický obchodník Ferdinand Unger 
v Plane uhlí. Nebylo to v Pláňském lese, jak leckdo dnes při čtení kronik 
usuzuje, ale v oblasti Plane. Tak bylo tehdy označováno celé území jižně od 
Mohelky, kromě úzkého pruhu vlastního pobřeží, zhruba oblast od dnešní 
Komenského ulice. To uhlí podle popisu hledal v místě, kde je dnes pozemek 
bytovky v Komenského ulici, zhruba naproti domku pana řezníka Melichara. 
Ve stejném roce parta rozjívených mladíků zneuctila sochu Jana Nepomuckého 
u Rádelského mlýna tím, že soše nasadila cylindr a dávala jí napít kořalky! 
To byl tehdy trestný čin a mladíci skončili u soudu v Liberci. Pan farář pak 
v kronice důkladně popsal další neblahé osudy pachatelů, kterými je stihl „boží 
trest“. Ale čas běžel, mlýn i socha ustoupily dálnici a velké křižovatce, a tak po 
sto sedmdesáti letech zůstal ze všeho jen ten název Rádelský Mlýn.

O dalších deset let později v roce 1863 byl do Rychnova přiveden telegraf a obec
se v moderním slova smyslu otevřela světu.  
A zase po deseti letech v roce 1873, tedy přesně před 150 lety, se v Rychnově 
objevil první vánoční stromek. Byl postaven „pro školní mládež“ 24. prosince
v sále hostince pana Luckeho „U Města Prahy“. 
Krátce před koncem devatenáctého století v roce
1893 přišla ta slavná doba, kdy k nám byl zaveden
élektrický proud, střídavý, střídavý … Frýdštejnský
podnikatel Anton Schmidt zřídil v Pulečenském
mlýně, tedy v dnešním areálu firmy Machala,
elektrárnu a položil vedení po Rychnově. Ano, fakt je
to teprve sto třicet let!
Téhož roku byla zbourána dožilá cibulová helmice
velké kostelní věže a nahra-zena současnou
jehlancovou. Malá sanktusová vížka prošla stejnou
proměnou již v roce 1867. Původní vzhled kostela je
tak možno spatřit jen na vedutě, vydané u příležitosti
dokončení stavby železnice mezi Turnovem 
a Libercem.
Přesně před sto lety v roce 1923 byl vyhlášen konkurs
na továrnu Haasis. Banka tehdy rozprodala původní
zařízení galalitové továrny a budovy dlouho zely prázdnotou.
A ve stejném roce byly pořízeny z občanské sbírky tři nové zvony pro kostel. 
Prastarý Karl byl při tom zavěšen mezi dva sloupy v předsíni kostela. Zvony se 
na věži dlouho neohřály. Za necelých dvacet let už byly konfiskovány pro 
potřeby německé armády. Není jisté, že je válečná mašinerie stihla roztavit. Je 
možné, že dodnes odpočívají na hřbitově zvonů kdesi v Hamburgu. Je-li mezi 
čtenáři někdo, kdo ví, jak tam hledat, rád mu dodám popisy a podrobnosti.

Najdou se i další výročí. Třeba před 380 lety v roce 1643 byl vypálen už podruhé
Jablonec. Ale tohle výročí našeho souseda bychom asi slavit neměli, že?  

/ František Chlouba, t.č. kronikář, Rychnovský zpravodaj 



   liberec 

 #   Přes 40 kreseb a ilustrací ze svých čtyř animovaných filmů má nyní v libe-
recké Oblastní  galerii význačný japonský tvůrce Kódži Jamamura. Je to 
poprvé, co v Česku vystavuje, řekl při dnešním
slavnostním zahájení výstavy její kurátor David
Kubec. Výstava je součástí doprovodného programu
festivalu Anifilm, který se tento týden koná v Liberci. 

Na výstavě nazvané Čtyři oka mžiky jsou kresby ze
čtyř jeho oceňovaných snímků - Hora hlava z roku
2002, Venkovský lékař Franze Kafky z roku 2007,
Muybridgeovy provázky z roku 2011 a Mnoho severů
z roku 2021. Výstava v druhém patře galerie, na níž
nechybí ani filmové ukázky, potrvá do 2. července.
„Jsem rád, že člověk, který patří mezi špičku
animované tvorby, může vystavovat v Liberci a také,
že my můžeme vystavovat jeho díla a ukázat poprvé 
v České republice našim návštěvníkům,“ řekl ředitel
galerie Filip Suchomel. 
V roce 2002 byl Jamamurův film Atamajama (Hora
hlava) nominován jako první japonský krátký film na
cenu Oscar Americké filmové akademie v kategorii



nejlepší krátký animovaný film. V roce 2008 získal jeho film Venkovský lékař 
na motivy stejnojmenné Kafkovy povídky hlavní cenu na festivalu animovaných
filmů v kanadské Ottawě. Jamamura dnes uvedl, že je v Česku počtvrté. Právě 
při jedné předchozí návštěvě čerpal podněty pro snímek Venkovský lékař. 
„Získal jsem mnoho inspirací díky skvělým českým animátorům,“ dodal. 
Devětapadesátiletý Jamamura patří mezi největší osobnosti současné japonské 
animátorské tvorby. „Zajímavostí je, že svůj první film natočil ve 13 letech,“ 
uvedl Kubec. Vlastní studio Yamamura Animation si založil Jamamura před 
30 lety, přednáší na několika univerzitách a je také uznávaným autorem 
a ilustrátorem dětských a vzdělávacích knih. Vydal více než 100 titulů přelože-
ných do 25 jazyků. Jamamurovi byla udělena řada ocenění za přínos k rozvoji 
japonské kultury, získal rovněž přes 130 mezinárodních festivalových uznání 
a jeho dílo bylo prezentováno po celém světě na více než sto samostatných 
výstavách.  (Genus)

 #  Botanická zahrada v Liberci otevřela pavilon tropických leknínů

První letošní hosty po zimě opět uvítal po zimní přestávce pavilon L v liberecké 
botanické zahradě, který představuje největší tropické lekníny. Zároveň jsou od
května přístupné i venkovní expozice mokřadů a vodních rostlin. Návštěvníci 
tak mohou vidět všechny venkovní expozice bez omezení.

„Nejkrásnější období pro milovníky květin, kdy postupně kvetou od těch 
drobných jarních po ty, které svými výraznými barvami a velikostí květů dávají
na odiv svou krásu. To je jaro nejen v našich soukromých zahradách, ale také 
v liberecké botanické zahradě,“ uvedla Květa Vinklátová, radní Libereckého 
kraje.
V pavilonu L jsou k vidění tropické lekníny s velkými fialovými a tmavě 
růžovými květy: leknín obří, leknín Blue Spider a leknín Antares. Na největší 
lekníny – viktorii králov-
skou, viktorii Cruzovu 
a euryale vzdornou – bude ale
potřeba ještě chvíli počkat.
Nyní jsou to teprve mladé
rostliny, které svou plnou
krásu ukáží až v létě.
Venkovní expozice začínají
s příchodem teplejších 
a slunných dnů ukazovat svou
krásu v podobě rozkvétají-
cích skalek, které začínají
hýřit všemi barvami. Začínají
také kvést japonské azalky 
a skalkové rododendrony.
Díky spolupráci s Unií
botanických zahrad České republiky je během celého května v botanické 
zahradě k vidění putovní výstava s názvem Stromy ve městě. Na deseti 



informačních panelech seznamuje návštěvníky s funkcí stromů ve městě, 
podmínkami života dřevin ve městě a péčí, kterou je potřeba dřevinám 
poskytnout pro zdárný růst a vývoj.

/ Jan Mikulička

   liberecký kraj 

LIBEREC, SEMILY – Liberecký kraj znovu hledá dodavatele rekonstrukce 
mostu přes řeku Jizeru v Semilech. Soutěž musel kraj zopakovat, v té první sice 
dostal tři nabídky, všechny ale byly téměř o 30 procent vyšší než projektanty 
stanovená cena 61,335 milionu korun bez daně. 
V nové soutěži se maximální cena nezměnila. Nové zadání ale připouští v prů-
běhu stavby zvýšení ceny až o 9,2 milionu korun bez daně v případě růstu cen 
stavebních materiálů.

Most, který slouží i jako přístup do centra Semil, je velmi dopravně zatížený, 
denně po něm projíždějí tisíce automobilů. Není ale v dobrém stavu a nesplňuje 
ani parametry pro pěší, na chodnících se tam obtížně vyhnou dva lidé, natož 
třeba matky s kočárky. Projekt počítá s demolicí mostu a výstavbou nového. 
„Je ekonomicky výhodnější most zbourat a postavit nový, protože ani široké 
chodníky, které chceme, by nebylo možné na současnou konstrukci napasovat,“ 
řekla semilská starostka Lena Mlejnková.
Nový most přes Jizeru v Semilech je součástí krajské silnice 289, původně měl 
být hotový ještě letos, to už se ale nestihne. „Počítáme tedy i s variantou, že 
stavba bude rozložena na dvě stavební sezony,“ doplnil náměstek hejtmana Jan 
Sviták. Stavbu bude kraj platit ze svého rozpočtu, bez dotací. Zhruba 4,4 milio-
nu korun se bude podílet město Semily, které zaplatí stavbu chodníků, osvětlení 
a schodišť tak, aby mohli chodci po mostě přecházet co nejbezpečněji.
(Genus)



HEŘMANICE – 

   mnichovo hradiště

V sobotu 27. května do Mnichova Hradiště zamíří každý, kdo chová v srdci 
značku nákladních vozů LIAZ. Velkou celodenní akci pořádá město společně 
s Klubem Mn. Hradiště, Muzeem města Mnichovo Hradiště a organizátory 
veteránských srazů majitelů vozů Škoda a LIAZ. Těšit se můžete na desítky 
veteránů všech výrobních řad, na setkání s účastníky Rally Dakar, na výstavy, 
filmové promítání, koncerty a mnoho dalšího. 

Již neexistující Liberecké automobilové závody (LIAZ) si letos připomínají 
70 let, kdy z výrobní linky mnichovohradišťského závodu sjel první nákladní 
automobil této značky. 



Národní podnik Liberecké automobilové závody (LIAZ) byl založen 1. ledna 
1951 a tvořily ho závody v Rýnovicích, Mnichově Hradišti a Liberci. Koncern 
postupně rostl, zvyšoval počet zaměstnanců i výrobu. V roce 1975 zaměstnával 
11 tisíc pracovníků a vyrobil 13 600 užitkových automobilů (sklápěčů, tahačů, 
komunálních automobilů atd.). LIAZ (Liberecké automobilové závody) 
fungovaly v letech 1951–2002. 
Před 20 lety tam byl vyroben vůz poslední, speciál sestavený pro Rallye Dakar. 
Kromě těchto dvou exemplářů do Hradiště na oslavy v květnu zamíří sedm 
desítek dalších liazek, řada pamětníků a celý den nabídne pestrý doprovodný 
program. 

Organizátorům se podařilo v krátkém čase připravit důstojnou připomínku, 
která má výrazně nadregionální charakter. Přípravy přitom byly zahájeny 
teprve po listopadové demolici komínu v bývalém areálu LIAZu, na kterou se 
přišly podívat davy lidí a o které jsme informovali. 
„LIAZ, na rozdíl od Škody nebo Tatry, neměl jeden domov, jedno místo, se 
kterým by byl pevně spojený. Generální ředitelství v Jablonci nad Nisou, 
největší montážní závod v Mnichově Hradišti, další závody ve Zvolenu, Přerově,
Mělníku nebo Holýšově... V Mnichově Hradišti se však stal nedílnou součástí 
města a významně ovlivnil jeho dnešní podobu. Vzhledem k tomu, kolik 
místních v LIAZu pracovalo, často po celý život, jsem si jistý, že dost možná 
dojde i na slzy,“ řekl starosta města Jiří Plíhal, rovněž někdejší zaměstanec 
LIAZu. 

Účastníci akce budou mít možnost navštívit areál někdejšího LIAZu, 
prohlédnout si dakarské speciály a nechat si podepsat jezdce Rally Dakar v čele 



s Jiřím Moskalem, projet se mezi jednotlivými dějišti akce historickými 
autobusy Škoda 706 RTO, obdivovat současnou dakarskou techniku, 
prozkoumat fenomén LIAZ z mnoha
různých úhlů díky nové výstavě
zpracované městským muzeem,
sledovat spanilou jízdu liazek
městem, nechat se vyfotit v tematic-
kém fotokoutku, vystoupat na věž
radnice nebo kostela a také zakoupit
řadu propagačních předmětů a suve-
nýrů včetně limitované edice modelu
SEVA, který byl navržen právě při
příležitosti 70 let LIAZu v Mnichově
Hradišti.  (Martin Weiss, Kamelot)

   mladá boleslav

 #  Ve středu otevřelo Muzeum Mladoboleslavska na hradě novou výstavu 
Na poslední cestě: Smrt a pohřby v Pojizeří napříč staletími. Výstava shrnuje 
pohřební rituály od pravěku do nedávné minulosti a potrvá do 3. září. 
Jádro výstavy vytvořili a zapůjčili kolegové z Muzea Českého ráje v Turnově.

Výstava „Na poslední cestě“ vás
zavede do tajů a zákulisí
pohřebních rituálů v regionu
Pojizeří. Najdete zde řadu
jedineč-ných exponátů 
a poznatků z oboru archeologie,
historie, etnologie i folkloristiky.
Smrt člověka s sebou ve všech
dobách přinášela rozličné
mechanis-my, díky nimž se
rodina i kolektiv vyrovnával s
odchodem svého blízkého nebo
příslušníka, a které zesnulému
zajišťovaly přechod ze světa
živých do světa mrtvých. Jejich vývoj výstava vylíčí názornou, poučnou, nikoli 
však morbidní cestou. 
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   za humny

Svobodná a nezávislá moderní žena. Věra Jičínská má výstavu 
v Hradci Králové

Výstava v Galerii moderního umění v Hradci Králové je vůbec první 
retrospektivní prezentací děl malířky Věry Jičínské.

Expozice v devíti tematicky koncipovaných částech postupně seznamuje s vývo-
jem tvorby Věry Jičínské, pro kterou jsou typické ženské akty, exotické a taneč-
ní motivy nebo symbolika světla a stínu.Přehlídka prací
Věry Jičínské (1898 v Petřkovicích, dnes součásti Ostravy –
1961 v Praze) přibližuje stěžejní aspekty tvorby této
neprávem opomíjené osobnosti českého moderního umění.
Na základě výběru obrazů, pastelů, kreseb, grafik, ale 
i málo známých fotografií vykresluje vývoj autorčina díla
v meziválečném období, kdy studovala, pracovala 
a vystavovala v Brně, Mnichově, Praze, Paříži, Bretani,
Pětikostelí nebo Dobrušce. 
Připomíná ale také její práci na poli užitého umění,
kterému se věnovala po druhé světové válce.
Jičínská naplňovala řadu atributů moderní ženy: vzepřela
se otcovské autoritě, když odešla studovat a pracovat do
světa; budovala si finanční nezávislost, kouřila, cestovala,
krátkými vlasy demonstrovala svobodu a nezávislost. Byla
flanérkou moderního velkoměsta a svou pozorovatelskou
vášeň ve 30. letech završila novinovými a časopiseckými
články i extenzivní fotografickou dokumentací okolního světa. 



Podobně jako její generační souputnice byla však rodinou, společností i kritikou
opakovaně upomínána, že životní role ženy souvisí v první řadě s mateřstvím 

a že právě s ním je spojena také 
legitimizace ženského umění. 
Tomuto názoru vzdorovala 
tvrdošíjným studiem a metamor-
fováním kubismu, purismu 
a neoklasicismu, hledáním témat, 
která do té doby představovala 
mužskou doménu (včetně senzu-
ální malby ženských aktů), dále 
výpravami za „exotikou“, 
expresivním gestem i abstrahová-
ním viděné skutečnosti. A v nepo-
slední řadě také odvážným roz-
hodnutím vydat se ve svých 50 
letech na neprozkoumanou cestu 
designérky.
Výstavu, jejíž kurátorkou je 
Martina Pachmanová, je možné 
vidět skoro až do konce léta. 

/ GMU Hradec Králové;
reprodukce: GMU HK a Orlická 
galerie v Dobrušce
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